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  شكر وتقدير
وأشهد أن سيدنا محمداً عبده ورسوله المنزل علية صلي  ،الحمد  رب العالمين الذي خلق الانسان وعلمة ما لم يعلم

  والتابعين لهم بإحسان إلي يوم الدين وبعد، وأصحابه آلها علية وعلي 
ا ال   از ه انه وتعالي في إن ع الله س ل  اب الف ی الي أص ق فان وال ل ال والع م  أتق

في  تي وم ر/ علي  محمداسات اذ ال بالاس م ،  م ر العل ق ت اهج و اذ ال أس
غ ف ة ، ال ة ال هاج –ل هات فاعله، جامعة س ج مه لي م ت ة، ل ق ی ة س افهان ل ، وخ  إش

ة ه العال هاته ودق ج ا ال، وع ت از ه اء . ، أبلغ الاث في ان ي خ ال اه الله ع   ف

اف ال وع  م ب ا اتق ان  ك ان ع الالام ف ح ا رة /ع ق ، لل اهج و اذ ال أس
غ ف م ال ر العل ة ، ت ة ال هاج –ل ه، جامعة س م ا ق ها ل اتها ، لي م غ عل و خ

ا ال از ه ان له ع الاث في إن ائ ال  ها ال عها ون اء ، وت ي خ ال اها الله ع   ٠ف

ق  ا ت اد وأدوات ك ر ب م ا م ی قام ادة ال ال ی لل ق ل ال وال ة  اح م ال
ة، ال ات  وه م ملاح ان لها ع الأث في ، وعلي ما أب ي  لاته ال هاته وتع ج و ب وت

ا ال اء ه ه، إث ارك ف ه، فأسأل الله أن ی عل ا  فع اه الله ع، وأن ی اء ف   ٠ي خ ال

ی   م ش وتق ي أن أق ف ني و ع ا  ةك اء ل ة  لأع اق ر في  ال ه م جه مق ل وعلي ما ب
ل وجه ح علي أك ي ت سالة  ه ال د أب ناجي، تق ه د س م ر / م اذ ال ، الاس

غ ف م ال ر العل ق ت اهج و اذ ال ة ، أس ة ال له، جامعة أس  –ل ف ه  ل ة ه اق ل م ق
سالة ة، ال ائ افعة والإرشادات ال هات ال ج ال اءها  اء، وث ي خ ال اه الله ع رة، ف ال  وال /م

اع، علي ح م ال ر العل ق ت اهج و اذ ال ة ، أس ة ال هاج –ل ل ، جامعة س ي  لها م
ه  ة ه اق لها م ی لق ق سالال وال ة  ةال ات  هات وملاح ج ة م ت اح ن لل ها ی الع وتق

اء  ي خ ال اها الله ع   ٠ف

ل ال الي   م  اناتق ر / خال ع الل محمد ع اذ ال ة ، الاس ة ال ل جامعة –ع 
اح الا وذللها لة تقف أمام ال ع م ناه لا ی هاج ال عه ر/ع، س اذ ال اس محمد والاس  ال

اب ث، د ا وال راسات العل ة لل ل ل ال ا سال، و ه ع ر / ح  اذ ال ة  والاس ل ل ال و
لاب عل وال ن ال ر، ل اذ ال ةوالاس ل و ئ اد ص ع  / ع مة ال ن خ ة ل ل ل ال و

ة ة ال اذة، وت في محمد والأس رة /ه م ة ق ال ال ل ادارة رئ ر و ق ال اهج و
ة اع ن وم ة م ع اح ه لل م ل ما ق ة علي  ل ال ا  راسات العل اءال ي خ ال اه الله ع   .، ف
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ه ج ا ال  وت لي الي ه ع الله في وص ل  ان له الف ة ،ف اع ه، وم ف وأن ، فاسأل الله أن 
ه ه. ی لة وعل    م ف

ىولعل ال  ی  الأس ق ل الع الأوفىوال الف ا  ل الي م أدی له ص ا ، م له ف
ةتعل ا وفق : أبي ال وأمي ال عائه ا واصل و عه ا ،  و عه ا وم ه ال الله في ع أ

ة ةو  ال ات ، العا ال ال اوخ  اله م إع ف دري  ا أق اني ل الغالي ال  زوجيش وام
عه ال لي امه وت اه ني  اتو  ،غ اتي الغال ع أهلي و  ل تي وج ي والي إخ قائي فله م أص

فان . ل ال والع   ج

ه ل ال ة و ي أني أخل ال ه أن وال  ، وح ل وال ه ت ون وفق ف الله عل
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The research problem :research problem is defined on developing of some 
Critical Thinking Skills and motivation to Learning for primary Fourth grade pupils. 
Students". So the research has addressed the deficiencies in these aspects through the 
Use of " the generative learning model " in teaching the unit of " living organisms". 
Research Questions: 
1- What is the effect of using " the generative learning model " in teaching science on 
the primary Fourth grade pupils?  
2- What is the effect of using " the generative learning model " in teaching science on 
"the motivation to Learning " of the primary Fourth grade pupils ? 
Research Objectives: 

1- The development of some Critical Thinking Skills of the primary Fourth grade 
pupils. 

2- The development of the motivation to Learning of the primary Fourth grade pupils. 
Research Materials and Tools : A pupils is book for teaching the unit of " living 
organisms" using " the generative learning model". A teacher's guide for teaching 
the unit of " living organisms" using " the generative learning model". A Critical 
Thinking Skills test in the " living organisms" unit prescribed on the primary Fourth 
grade pupils. students, in the second semester. " the motivation to Learning " scale. 

The research found the following results:  
1- There is a statistical signi icant difference at the level of (0.05) between the 

mean scores of pupils of the two research groups in their achievement of 
the cognitive levels which compose the Critical Thinking Skills test, and that 
this difference is in favor of students of the experimental group who studied 
the unit of " living organisms" using " the generative learning model". This 
indicates the high level of achievement of the experimental group students 
of the information included in the unit of study.  

2- There is a statistical signi icant difference at the level of (0.05) between the 
mean scores of students of the two research groups in the motivation to 
Learning scale. This difference is in favor of students of the experimental 
group who studied the unit of " living organisms" using " the generative 
learning model". This indicates the high level of the motivation to Learning 
of the experimental group students.  
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